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נכון לעכשיו
הרב דב ביגון, ראש מכון מאיר, משוכנע שממש עכשיו
עם ישראל חוזר בתשובה. אחד על אחד.

שברים תרועה
כשאתה שומע שופר למה אתה מתכוון?
הרב צוריאל וינר עם שתי כוונות ליום התרועה

 צ' המעצבייני"ש  מתפעל מעֲַצוֹר
 הרב חיים שטיינר  על מסירות נפש

 ומדור חדש.  בילוי מומלץ ליציאה מהשגרה
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זה עונג שבת
הדלקת נרות < ירושלים 6:41 תל אביב: 6:59 חיפה: 6:52

צאת השבת < ירושלים 7:56 תל אביב: 7:58 חיפה: 7:58    

גליון 26
פרשת כי תצא
י' אלול תש"ע

תמונת שער:
גדלים תעשה לך 
על ארבע כנפות 
כסותך
כי תצא כ"ב, י"ב

תמונת  בעז"ה,  תתפרסם,  שבוע  בכל 
שתשלחו  תמונות  מבחר  מתוך  שער 
אתם מוזמנים לשלוח  אתם הקוראים. 
תבוא כי  לפרשת  הקשורה  תמונה 
gdaat@pisrael.com  למייל: 
התקנון עפ"י  שער.   תמונת  עבור  לציין 

>

הוצאה לאור: קרן אביה לע"נ אביה יהושע ז"ל 
' הפקה ופרסומות: 

לפרסום, מודעות והנצחות: ורד כהן-חדד
gdaat@pisrael.com      02-5350916

עריכה: עפר מעוז
עיצוב: תמי כהן, מורן ארונשטם ועדי זרובבלי
תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד

© כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'.

 נא לא לקרוא בשעת התפילה

 נא לשמור על קדושת הגליון
 כל ההכנסות מהגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י קרן אביה 09-7745758, 054-4836343

אבי קנטרוביץ < תנועה כהלכה

התמונה צולמה ע"י עדן הופמן
מתוך הספר 'הזמנה לפרשה'

של ישיבת סוסיא

נהיגה בחום

לפני נסיעה ארוכה במזג אויר חם, יש לבדוק אם הרכב מוכן לנסיעה. יש 
לבדוק לחץ אויר בשעה שהצמיגים קרים, לפני התחלת הנסיעה.

מזגן,  מותקן  ברכב  אם  וגם  מתאים,  אוורור  יהיה  שבמכונית  חשוב 
חשוב לעצור מדי פעם להתרעננות ושתייה. חשוב להשאיר פתח צר 
לאוורור באחד החלונות ולהנמיך את הרדיו לרמה שתאפשר לשמוע 

מה שנעשה מחוץ לרכב.

ביום חם עלולה נסיעה ממושכת לגרום להתחממות המנוע, ולשורת 
תקלות הנובעות מכך - שימו לב למדדים בלוח המחוונים.

הריכוז.  בכושר  ולפגוע  להתיש  יכולה  השמש  מול  ארוכה  נסיעה 
מומלץ להרכיב משקפי שמש ולהשתמש בסך השמש כדי להימנע 

מהסתכלות ישירה בשמש.

בחנייה בשמש, כשהחום מגיע ל-30 מעלות פועל על הרכב אפקט 
החממה. קרני השמש חודרות דרך השמשות הסגורות ומחממות את 
פנים הרכב עוד ועוד. כשאנו חוזרים לרכב עלולה הטמפרטורה בתוכו 
בתוך  האוויר  החיצונית.  מהטמפרטורה  שניים  מפי  למעלה  להיות 

המכונית לוהט ובהגה אי אפשר לגעת.

מומלץ לשים כיסוי לצד הפנימי של השמשה הקדמית מקרטון או 
את  לפתוח  יש  לרכב  הכניסה  עם  חום.  קולט  שאינו  אחר  מחומר 
החלונות כדי להשוות את טמפרטורת פנים המכונית עם זו שבחוץ. 
ולהפעיל את המזגן. אפשר  להסיר את הכיסוי, להתניע את הרכב 

להתחיל בנסיעה ואחרי דקות אחדות לסגור את החלונות.

זכרו כי קל ומהיר יותר לקרר בעזרת המזגן את פנים הרכב, כשהחום 
ההתחלתי הוא כמו בחוץ ולא למעלה מכפול. נסיעה בחלונות פתוחים 

לזמן קצר מסייעת בכך.

ובשיקול  בריכוז  פוגעים  וצמא  יובש  בחום.  להתייבש  נוטה  הגוף 
וללגום  מים  בקבוק  ברכב  להחזיק  ברכב.מומלץ  הנוהג  של  הדעת 

ממנו מפעם לפעם.

לחומרא נוהג  מאמין  אדם 

על הפעילות והפועלים למייל:

המעוניינים
את פעילותם בנושא זהירות בדרכים

מוזמנים לשלוח אלינו מידע 
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zehirut@pisrael.com

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים:

   בשבוע שעבר, נהרגו בכבישי ישראל 4 בני אדם 
                                ועוד 3 נפטרו מפציעה קודמת

הגיליון מוקדש לרפואתה השלמה 
של נאוה ביגון בת אהובה ליבה מרל תחי'

ולרפואתו של יובל בן אנט נחמני

הבהרה

בגליון הקודם, שבת פרשת שופטים, בתמונת 
השער נכנס כחלק מהעיצוב פסוק הדורש 

גניזה, ולכן יש לגנוז העלון.
אנו מודים מקרב לב לכל מי שהסב את 

תשומת לבנו לעניין.



        אוהבים את הרב <
לומדים את תורתו 

∞≤≠∂μ≤±±πμ ≠ לפרטים ולהזמנות∫ אריאל
wwwÆharavÆcoÆil או באתר∫ 

הזמן! והספר יגיע עד ביתך בדואר שליחים*

אביהם של ישראל –
הרב שמואל אליהו

הספר מלקט סיפורים על הרב 
שנשמעו  זצ“ל  אליהו  מרדכי 
הפרקים  סדר  לפי  ב‘שבעה‘, 
תורה,  ישרים“.  ”מסילת  של 
זהירות, זריזות, נקיות, וכו‘ עד 
ותחיית  הקודש  רוח  קדושה, 
שגם  כדי  נכתב  הוא  המתים. 
חלק.  בו  לקחת  נוכל  אנחנו 
שנוכל גם אנו לעלות במסילה 

העולה מעלה מעלה.

 
 
 
 
 
 
 
 
 

דורש טוב לעמו –
הרב שמואל זעפרני 

ראש לשכתו של הרב 
למעלה מ20 שנה.

תולדותיו,  מופיעים  בספר 
ונפלאותיו  הליכותיו  מעשיו, 
הראשון  מר"ן  של  בקודש 
אליהו  מרדכי  הרב  לציון 

זצ"ל.
כמתנות  מרוכזת  ברכישה 

סוף שנה תנתן הנחה.
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ניתן להשיג את הספרים "אביהם של ישראל" ו"דורש טוב לעמו"

הסליחות השלם
 מבצע 100 חוברות

          ב-500 ₪

האם מותר לשתות תה וקפה 
באמירת סליחות?

"מאמר מרדכי"- כל הלכות החגים 
והתעניות לבני אשכנז וספרד
₪ 50

מתגעג לשיחות ולדרשות של 
הרב בנושא התשובה... 

"ירח האיתנים"
₪ 45

ומתכוננים לימים הנוראים
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•∞≥ הנחה 

למזימנים 

עכשיו באתר 

החדש°

ל טוב לו"דדווררש

ם

ל

מחזורים
₪ 120  
₪ 140  

מהדורה
 חדשה

ועובדיםלועדי מורים מיוחדים מבצעים 

קיצור שו"ע 
לבני אשכנז וספרד

₪ 45   
₪ 55   



לֵד  ה הֲיוּחַל אֶרֶץ... אִם יִוָּ אֵלֶּ זאֹת מִי רָאָה כָּ מַע כָּ "מִי שָׁ
עַם אֶחָת" )ישעיהו ס"ו ח'( גּוֹי פַּ

לידה מלווה משברים. זו דרכו של עולם מאז גורשנו 
מגן עדן - 'בעצב תלדי בנים'. המשברים הם לפעמים 
קשים ואף מסוכנים, אולם מה שמחזק את האישה 
היושבת על המשבר הוא התקווה: "ויהי בהקשותה 

בלידתה ותאמר לה... אל תיראי כי גם זה לך בן".

תקופתנו היא תקופת לידה, "עם נולד כי עשה". ככל 
שהילד הנולד גדול יותר כך הלידה קשה יותר, חבלי 
הלידה ממושכים יותר וקשים יותר. האומה מתייסרת 
הנולד,  את  הרואה   - חכמה  איזוהי  אולם  בחבליה. 
הצופה אל העתיד ויודעת שיש שכר לפעולתה, יש 
גמול לקשייה. לידה גדולה עומדת להתרחש. לא סתם 
לא עוד שלב  עוד אומה.  לא  גם  להיוולד,  ילד עומד 
בהיסטוריה הלאומית ואף לא העולמית. יש כאן בשורה 
גדולה לאנושות כולה. עם ישראל חוזר לעצמו ולארצו 

על מנת לפתוח תקופה חדשה בתולדות האנושות.

הייסורים העוברים עלינו מקורם כפול, פנימי וחיצוני. 
ללדת,  הכורעת  אישה  של  טבעי  תהליך   - פנימי 
אלא שכאמור, כל אישה נורמלית מצפה לילד בסוף 
ייסורים.  מחייב  לגאולה  מגלות  המעבר  גם  ייסוריה. 
אלא שהנמשל אינו דומה לגמרי למשל. לא כל האומה 
מודעת למשמעות הסבל. מדוע עליה לסבול כל כך? 
האם לא די בחדשי ההיריון הארוכים בגלות בהם הייתה 
נתונה בשמירה ללא יכולת לזוז? מדוע גם הלידה כה 
קשה וכואבת? חלק מהאומה אינם מבינים מה עומד 
האומה  את  שהשלו  רופאים  שהיו  גם  מה  להיוולד. 
באשליות שווא שהלידה תהיה קלה ומהירה - הוולד 
והיא תוכל לחזור לחיים שגרתיים, כאילו היא  ייצא 

כה  לילד  אם  לא  ובפרט  אם,  שאינה  רגילה  כאישה 
ללא  אחריות,  ללא  שהיא,  כל  מחויבות  ללא  מיוחד, 
משמעות. לא הכינו אותה לקראת יעודה הגדול בגידולו 
דווקא  לו  האורבות  לסכנות  הזה,  הגדול  הילד  של 
לגונן  הצורך  על  עמדו  לא  ועדינותו.  רגישותו  בגלל 
עליו ולטפל בו יומם ולילה תקופה ארוכה עד שיוכל 
לעמוד על רגליו. המשבר הוא כפול, גם משבר לידה 

פיזי וגם משבר נפשי.

לייסורי הלידה, כאמור, יש גם מקור חיצוני. לא כולם 
הוא  בו,  מעוניינים  שאינם  יש  הילד,  בלידת  שמחים 
אותה,  הצוררות  צרות  לאומה  יש  עליהם.  מאיים 
ילדה.  לא  עוד  עתה  שעד  העקרה  באם  המקנאות 
הצרות האלו מתחרות עם האם, כביכול, על אותו אב. 
הן מדמות לעצמן שרק הן ראויות לאהבת האב, ואילו 
גרושה  אלמנה  להיות  היחידה  החוקית  האומה  על 
ועקרה. הן תילחמנה ביולדת, תנסנה למנוע את הלידה. 
כי לידת הבן סותרת את כל הנחתן השקרית שנטש 
ה' את עמו. כנגדן מנבא הנביא: "רני עקרה לא ילדה 
פצחי רנה וצהלי לא חלה... אל תיראי... כי בשת עלומיך 

תשכחי וחרפת אלמנותיך לא תזכרי עוד".

אולם, למרות נבואת הנביא הצרות מתכחשות לנבואתו. 
הן לא יכולות להכיר במעמדן המשני. מהן שתכחשנה 
את אביו החוקי של הבן הילוד, מהן שתיאבקנה גם 

במחיר דמים כבד לעצמן. גם לי גם לך לא יהיה. 

האומה היולדת מתפתלת בייסוריה הקשים. היא שוכבת 
על האבניים, וצריכה בו זמנית גם ללדת וגם להיאבק 
על ילדה מפני חוטפיו והמתנכלים לו. היא עדיין לא 
מודעת לכוחות הגדולים הגנוזים בה. היא אינה יודעת 
על יכולתה לעמוד במשימותיה הכפולות, על כוחותיה 
הנפשיים והפיזיים, על היותה האם היחידה החוקית 
ועל ייעודו של הבן הגדול אותה היא יולדת עתה. יש 
שהיא מתפתה לתעמולתן של הנשים הצרות ורואה 
עצמה כ'אשה עזובה ועצובת רוח... ואשת נעורים כי 
תמאס'. אולם טעות בידה: 'ברגע קטן עזבתיך וברחמים 

גדולים אקבצך'.

האב נמצא אף הוא בלידה והוא המיילד: 'האני אשביר 
ולא אוליד יאמר ה''.

כל יולדת נטמאת עם לידתה כי היא עסוקה בדרך הטבע, 
וייסוריה ובאקט הפיזי של  ראשה ורובה במכאוביה 
הלידה, ואינה מסוגלת לראות את המשמעות הרוחנית 
של הילד העומד להיוולד, את עתידו והתפתחותו. ולכן: 
בכל קודש לא תיגע ואל המקדש לא תבוא עד מלאות 
ימי טהרה. אולם ימי טומאה אלו קצרים הם, ובסופם 
ל  מִכֹּ ם  וּטְהַרְתֶּ מַיִם טְהוֹרִים  עֲלֵיכֶם  י  "וְזָרַקְתִּ הטהרה - 

ה". י לָכֶם לֵב חָדָשׁ וְרוּחַ חֲדָשָׁ טֻמְאוֹתֵיכֶם... וְנָתַתִּ
י לַאֲבתֵֹיכֶם וִהְיִיתֶם לִי לְעָם  ר נָתַתִּ אָרֶץ אֲשֶׁ ם בָּ בְתֶּ "וִישַׁ

וְאָנוֹכִי אֶהְיֶה לָכֶם לֵא-להִֹים"  
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הרב יעקב אריאל - רב העיר רמת גן
לידת האומה

גילוידעת
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היא אינה יודעת על יכולתה 
לעמוד במשימותיה הכפולות, 

על כוחותיה הנפשיים 
והפיזיים ועל ייעודו של הבן 
הגדול אותה היא יולדת עתה

אוכל מוכן לחג
זה בית האוכל עינת

דמי משלוח ≠ ∞μ₪ בהזמנה של ∞μ∑₪ ומעלה • ניתן לאסוף ישירות מ“בית האוכל“ ללא תוספת תשלום
הזמנות עד יום א‘¨ י“ט באלול תש“ע ∞±∞≥πÆ∏Æ≥ • אזורי מתן שירות∫ צפון עד קו חדרה¨ דרום עד קו גדרה

מוקד הזמנות ¥≥ שעות לשירותכם∫

www.betaochel.com ∫או היכנסו לאתר
ניתן לאסוף יש ומעלה • ₪∑μ∞ בהזמנה של ₪μ∞ ≠ דמי משלוח
שיר מתן אזורי • ≤πÆ∏Æ≤∞±∞ תש“ע באלול י“ט א‘¨ יום עד הזמנות
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המושג מסירות נפש נתפס בתודעה כהקרבה עצמית 
עד  הקרבת הנפש ממש. ידוע שעל שלוש העברות 
החמורות - עבודה זרה, גילוי עריות ושפיכות דמים 
- אנו מצווים למסור את הנפש, או בביטוי של חז"ל: 
'ייהרג ואל יעבור'. הגמרא בסנהדרין שם אומרת, וכך 
גם פסקו הפוסקים, שבשעת השמד אנו חייבים למסור 
אלא  בלבד,  הללו  העברות  שלוש  על  לא  הנפש  את 
על כל עברה ועברה ואפילו על מנהג ממנהגי ישראל 

שהגויים כופים לעבור עליו.

על  למלחמה  ביציאה  קיימת  מיוחדת  נפש  מסירות 
ארץ ישראל. בעוד שבשלושת העברות החמורות אדם 
למצב  נקלע  הוא  כאשר  רק  נפשו,  את  למסור  חייב 
ביכולתו  אם  אך  העברה,  את  לעבור  אותו  שכופים 
לברוח מן המקום, עליו לברוח; במלחמה הדין שונה 
לגמרי. כאשר יוצאים למלחמה על ארץ-ישראל או כדי 
להגן על עם ישראל, האדם מצווה להיכנס לכתחילה 

למצב שבו יצטרך למסור את נפשו.

בספרו 'לנתיבות ישראל' כותב רבנו, הרב צבי יהודה, 
גם בחיים השוטפים:  נפש  שיש מושג של מסירות 
"מסירות נפש לדברים עליונים וקדושים, הלוא היא 
מידת השייכות הפנימית והמהותית המוחלטת אליהם... 
בכל מהלך החיים של האדם מישראל, גם עד לגבול 
החיים והמוות..." - עליו לקיים 'שיוויתי ד' לנגדי תמיד', 

'ובכל דרכיך דעהו'. 

בנכונות של עם ישראל למסירות נפש גלומה עוצמה 
רבה - בכוחה לחולל מהפכות, לשנות עמדות ולקבוע 

עובדות היסטוריות. 

של  הנפש  ומסירות  ההעזה  את  נס  על  העלה  רבנו 
ישראל  מדינת  הקמת  על  להכריז  היישוב  מנהיגי 
בה' באייר תש"ח, מתוך אמונה עמוקה בצור ישראל 

וגואלו, מול לחצים אדירים של אומות העולם לדחות 
ועוז  נפש. מסירות הנפש  פיקוח  בגלל  את ההכרזה 
הרוח של המנהיגים באותה תקופה קבעו בעצם את 

העובדה ההיסטורית של הקמת המדינה.

גם למסירות הנפש של יחידים מישראל כוח לחולל 
שינויים עולמיים. מהפכה כזאת זכינו לראות בדורנו. 

שנים רבות היו יהודי ברית המועצות כלואים מעבר 
למסך הברזל. אנשים מופלאים, כמו נתן שרנסקי, הרב 
יוסף מנדלביץ  )שרבנו קרא לו: 'גדול הדור בגבורה'(
להתחבר  זכותם  על  שנים  במשך  נאבקו  וחבריהם, 
לעם היהודי. הם למדו ולימדו במחתרת את השפה 
ולחמו  היהודיים,  והמורשת  התרבות  את  העברית, 
בכל האמצעים לפרוץ את החומות. מחיר יקר שילמו 
על כך - הם נשפטו  באכזריות לשנים ארוכות בכלא 

הסובייטי עם כל המשתמע מכך.

בכל התקופה הארוכה הזאת, המריץ רבנו את תלמידי 
אין קץ למאבק לשחרורם  הישיבה לעזור במסירות 
הנפש  מסירות  בזכות  ואכן,  רוסיה.  שערי  ולפתיחת 
יהודית  בגאווה  ציון,  אסירי  של  האיתנה  והעמידה 

אמיתית מול 'הדב הרוסי', ובכוח ההתמדה של תומכיהם 
בארגון 'שומר אחי אנכי' ודומיו, שהוקמו למטרה זו, 
נפרץ לבסוף מסך הברזל. כך סיפר אסיר ציון לשעבר, 
מהכלא  ב-1981  "כששוחררתי  מנדלביץ':  יוסף  הרב 
למטה  הגעתי  מיד  כמעט,  שנה   11 אחרי  הסובייטי 
'שומר אחי אנוכי' במרתף ברחוב ריינס בשכונת קריית 
משה בירושלים. אכן זה היה כעין מטה צבאי. הרבה 
הלילה.  באישון  ישיבות  סוף,  בלי  טלפונים  פעילות, 
הרבה התנדבות ומסירות נפש. צורת הפעילות הייתה 
עריכת  עיתונות,  עם  קשר  הזדהות,  עצרות  ארגון 
והרצאות  הסברה  חומרי  הפצת  עיתונאים,  מסיבות 
בבתי ספר. קשה להאמין שקמצוץ המתנדבות האלה 
בעקבותיהם,  ואכן,  גדולה".  כך  כל  מערכה  על  ניצח 
ובזכות מאבקם העיקש של אסירי ציון דוגמת הרב 
מנדלביץ', הגיעה לארץ העלייה הגדולה והעצומה של 

יהודי רוסיה - ברית המועצות לשעבר.

ההתיישבות  את  רבנו  הנהיג  שנים  עשרות  במשך 
החלוצית במרחבי ארץ-ישראל ששוחררו במלחמת 
ששת הימים. הוא בעצמו השתתף בעלייה לנקודות 
התיישבות, גם מול לחצי הממשלה. רבנו השתדל לתת 
גיבוי למתיישבים עצמם, ואכן גיבורים אלו, חלוצים 
נפלו ברוחם, אלא חזרו במסירות נפש  ונחושים לא 
שוב ושוב למקומות מהם פונו, נאחזו בקרקע למרות 
מהתנכלות  סבלו  פעם  לא  ומחוץ.  מבית  ההתנגדות 
השכנים הערבים וספגו אבדות בנפש. בזכות מסירות 
בשטחים  גרים  שכיום  זכינו  שלהם,  הגדולה  הנפש 

המשוחררים למעלה מ-300 אלף יהודים, כן ירבו.

למסירות הנפש בכל התחומים עוצמה אדירה. יהי רצון 
שהיא תוסיף להניע ולקדם אותנו לגאולה השלימה 

במהרה 

מסירות נפש
דעתרבנוהרב חיים שטיינר - ר"מ בישיבת מרכז הרב

אנשי המטה עם אסיר ציון הרב יוסף מנדלביץ'. מסירות נפש.

wwwÆmachonÆoretzionÆcom    ∞∏≠∏μ∞≤∏≤≤ ∫להזמנות ≠ אור עציון¨ ספרי איכות תורניים

חדש° 
יצא לאור° 

בהוצאת∫ אור עציון¨ 
ספרי איכות תורניים

המכון התורני 
ßיצחק וחנה סטרולוביץ ßע¢ש ר

הספר מוקדש לע¢נ 
אביה יהושע ז¢ל 

גולדברג

ספר מרתק¨ גדוש בסיפורים מרגשים על אישיותו הרבגונית של הרב¨ התלמיד 
חכם¨ הצדיק והמנהיג הדגול¨ מי שהיה הדמות הדומיננטית בציבור הדתי 
לאומי מהקמת המדינה¨ דרך בניית עולם התורה הציוני ועד מפעל ההתישבות

ספרו החדש של שמחה רז
ושל הרב שלום קליין והילה וולברשטיין על דמותו של 

הרב צבי יהודה הכהן קוק זצ¢ל
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ישראל  תורת  של  יחסה  את  רואים  אנו  בפרשתנו 
לתופעת הגירושין. כידוע, אצלנו בתורה זה לא חתונה 
קתולית, שמהרגע שאדם התחתן אסור להתגרש באופן 
רשמי. תורתנו מכירה באפשרות של טעות המביאה 
ברור שמגמתה של תורה  הנישואין. מאידך,  לפירוק 
היא להטיל שלום בין איש לאשתו, ולא להביא לפירוק 
הבית. בגמרא נאמר שכל המגרש את אשתו הראשונה 
אפילו מזבח מוריד עליו דמעות. תוצאה של גירושין 
לא משפיעה לא רק על הבעל והאישה, אלא עשויה 
שההורים  כמה  עד  הילדים.  כלפי  השלכות  לכלול 
יקפידו לעשות זאת בצורה מכובדת, יכולים להישאר 
משקעים קשים אצל הילדים, וזה עלול להשפיע על 

בניין הבתים שלהם בעתיד.

לגרש  הזכות  את  יש  לאיש  כן,  אם  התורה,  פי  על 
לא  שזה  ברור  אולם  מסוימים.  בתנאים  אשתו  את 
נתפס כמקרה רצוי. לא כל עילה מצדיקה פירוק קשר 
הם  לגירושין  המוכרות  היחידות  העילות  הנישואין, 
כאשר  או  הצניעות,  בגדרי  פורצת  והאישה  במידה 

היא מכשילה את האיש בדברים בסיסיים של התא 
המשפחתי. 

לצערנו אנחנו שומעים על אחוזים רבים של פירוק 
בתים בישראל, ולפעמים על דברים של מה בכך. הדבר 

נובע בפשוטות מכך שהזוגות לא מקבלים מספיק הכנה 
לקראת מצב כזה של חיים. אנשים חושבים שנישואין 

זה איזה משהו ספורטיבי - מנסים ונכשלים. הם אינם 

מבינים שנישואין הם מוסד קדוש. 

כאמור, המון תלוי גם בחינוך ובהכנות שהבנים והבנות 

מקבלים בביתם. צריך להכשיר את הצעירים לאחריות 

של ניהול בית במשותף. הרבה פעמים אחד הצדדים 

חושב – אני הנסיך והשני משרת. החובה המוסרית היא 

שכל צד יראה מה הוא יכול לתרום לצד השני, ללכת 

לקראת השני, להנעים את החיים שלו ולשפר אותם. 

צריך לנסות ללכת אחד אל השני, שהאיש יחשוב איך 

הוא יכול להיטיב עם האישה וכן האישה עם האיש. אם 

יוצאים מנקודת מוצא כזאת החיים נראים אחרת.

שמטפלים  אלה  וכל  ההורים  שהמחנכים,  חשוב 

בנושא זה, ישימו לב וינסו להכין את הצעירים לקראת 

סיכויים  כך  יותר  אותם  שיכינו  ככל  הנישואין.  חיי 

שנישואיהם יתפרקו קטנים והולכים. יהי רצון שנשכיל 

להבין את קדושת התא המשפחתי, ושנזכה לבתים 
יציבים וקיימים בעם ישראל 

דעתתורה
דמעות מזבח

הרב דב ליאור - ראש ישיבת ניר קרית ארבע

צריך לנסות ללכת אחד אל 
השני, שהאיש יחשוב איך 

הוא יכול להיטיב עם האישה 
וכן האישה עם האיש, אם 

יוצאים מנקודת מוצא כזאת 
החיים נראים אחרת

גלויוידוע
שנערכה  דתי,  לא  חבר  של  לחתונה  הוזמנתי  פעם 

בסביבות חג החנוכה. כדי שאנשים יזכרו את החתונה 

הוא החליט לעשותה בסגנון יווני, המאכלים שהוגשו 

לבושים  היו  המלצרים  היווני,  המטבח  מאכלי  היו 

חצאיות בסגנון יווני, באולם פיזרו חיקויי עתיקות של 

מקדשים יוונים והתזמורת שרה כמובן שירים יוונים. 

לאחר כחודשיים, שוחחתי איתו על הצורך שכל אחד 

רוצה שיזכרו את החתונה המיוחדת שלו, והאבסורד 

שאפשר להגיע בעקבות הצורך 'להראות את עושר 
כבוד מלכותו ואת יקר תפארת גדולתו'.

כאשר התורה מדברת בפרשת השבוע שעבר על איסור 
'בל תשחית', חושבני שהיא גם מתכוונת לבזבוז הגדול 
של הוצאות החתונה והסכום האדיר שאדם מוציא 

בשביל ערב אחד. 

הציבור שלנו, שיש לו תוכן רוחני גם בלי ארוחות פאר, 
צריך להוביל את הדגל של חתונות ואירועים בהוצאות 

מצומצמות. בזמנו הצטרפנו כמה מראשי רבני הציבור 

הדתי לאומי לגווניו לקריאה בנושא, שניסחנו: 

"עניין ההוצאות המרובות שיש להורים עבור חתונת 

משפחות  רבות.  בו  ומדובר  ומוכר,  ידוע   - ילדיהם 

רבות נכנסות לחובות עצומים, ובעקבות כך למשבר 

בריאותי קשה. הגזירות הכלכליות  וגם למצב  כלכלי 

המתחדשות חדשים לבקרים, הופכות את כל העניין 

ממש לבלתי אפשרי.

קידוש וקידושין
הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

>>>

המשך <<<



גילוידעת

7

וצנועה  קבועה  מסגרת  להציע  רוצים  "אנו 
לעריכת חתונה, אשר תקבע כללים ברורים של הכיבוד 
המוגש לכל המוזמנים )כגון: בורקס, קוגל וסלטים בלבד(, 
בכך ניתן יהיה להפחית את ההוצאות באופן משמעותי, 
ויחד עם זאת לא לצמצם את מספר המוזמנים - דבר 
העלול ליצור אי נעימויות ומחלוקות בין ההורים עצמם.

מסגרת זו תהיה מוסכמת על ידי שני הצדדים.

"אנו קוראים לכלל הציבור להצטרף לקריאה זו ולגייס 
ציבור רחב למסגרת שכזאת".

באופן מעשי שמתי לב שבהרבה ממשפחות הצדדים 

היו מעוניינים להגביל את ההוצאות על טקס הנישואין 
אך מתביישים מתגובותיהם של הורי הצד השני.

אשמח באופן אישי להסביר לצד המתלבט את חשיבות 
הנושא. בכסף שייחסך יוכל הזוג לאושש את הישרדותו 
הכלכלית וללמוד עוד כמה שנים. זיכני הקב"ה ויישמנו 
שנערכה  בתנו  של  בחתונתה  למעשה  הלכה  זאת 
השבוע, הקייטרינג דאג שאף אחד לא יצא רעב כולל 

אלו שמגיעים לזמן קצר או מאוחר. 

אשמח מאוד אם תצטרפו למשימה החשובה וירבו 
שמחות בישראל  

>>>
לרב מנחם וטובה

בורשטין
שפע ברכות

לרגל נישואיהם של

אודיה ויוחאי הי"ו
מאחלים משפחת גולדברג

גילוידעתומערכת
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תרי קלי
תורתהנגלההרב צוריאל וינר - ראש בית המדרש 'רעוא'

קול השופר החל מהדהד באשמורת הבוקר. אווירת 

ימי  את  ומבשמת  הולכת  המתקרב,  השנה  ראש 

נעצור  בואו  מעשיו.  לתיקון  ומי  לסליחות  מי  אלול, 

לרגע ונשאל את עצמנו, מהי החוויה המרכזית שלנו 

בראש השנה, וממילא מהי האווירה המלווה אותנו 

בזמן הצעידה לקראתו בחודש אלול?

באופן טבעי רבים מאיתנו חווים הליכה לקראת שעת 

מבחן. זוהי תחושה על פי רוחה של המשנה במסכת 

ראש השנה 'בארבעה פרקים העולם נידון... ובראש 

השנה כל באי עולם עוברים לפניו כבני מרון'. כך מסביר 

רבי אבהו בגמרא מדוע לא אומרים הלל בראש השנה, 

וספרי  חיים  וספרי  דין  כסא  על  יושב  מלך  'אפשר 

וישראל אומרים שירה?'. אכן,  לפניו,  מתים פתוחין 

ימים נוראים, ימים של יראה, חרדה ומתח לקראת 

קביעת גורלנו. טבעי שהפחד יתלווה אליהם.

בתוספתא מובאת גישה אחרת לגמרי לראש השנה 
ועימה חוויה רוחנית שונה מאוד. רבי עקיבא אומר 
'הבא שעורין בפסח כדי שתתברך לכם תבואה... הבא 
אמרו  גשמים...  מי  שיתברכו  כדי  בחג  המים  ניסוך 
לפני מלכויות כדי שתמליכוהו עליכם, זיכרונות, כדי 
שיבוא זיכרונכם לטובה לפניו, שופרות, כדי שתעלה 
תפילתכם בתרועה לפניו'. בתפיסתו של ר' עקיבא, 
ארבעת הפרקים ובתוכם ראש השנה הם ימי ברכה. 
בראש השנה אנחנו מצפים ומבקשים מהמלך להיזכר 

לטובה, ומתפללים לשנה טובה דרך תרועת השופר.

רבו של ר"ע, רבי אליעזר, סובר כי בתשרי נברא העולם 
ולכן אנו אומרים 'זה היום תחילת מעשיך'. ראש השנה 
הוא יום ההולדת של היקום, יום בו העולם זכה לחיים, 

זה היום בו אנו מתפללים להתחדשותם של החיים.

ראש השנה זוכה לכינוי יום טוב במשניות, ואף הרמב"ם 
ופוסק שיש מצוות שמחה  יום של ברכה  בו  רואה 
גם אנו חוגגים  בראש השנה כבכל הימים הטובים. 
וסועדים סעודת חג מתוך  ושמחים במתנת החיים 

אמון מלא בקב"ה שיעניק לנו שנה טובה. 

ההלכתית  בתקינות  מתלבטים  שהפוסקים  למרות 
של התוספות לתפילת ראש השנה, עם ישראל נוהג 
כבר בברכה הראשונה של תפילת העמידה:  לבקש 
'זכרנו לחיים, מלך חפץ בחיים, וכתבנו בספר חיים, 
למענך א-לקים חיים'. אכן בראש השנה אנו חוזרים 
לשורש של החיים, ומתוך אמונה במלך חפץ בחיים 
אנו מתפללים תפילה חגיגית על החיים. לחיים  

ערך: הרב נתנאל לוי.

עלדעת לפנים משורת הדין
הרב אריה שטרן - ראש מכון הלכה ברורה

פרתנו מלאה במצוות - למעלה מ-70. המצוות מגוונות 
ומקיפות תחומים רבים: כלל ופרט, עשה ולא תעשה, 

חיוביות וקיומיות, בין אדם למקום ובין אדם לחברו. 

על כל אלה נאמר במדרש: 'כי לווית חן הם לראשך 
וענקים לגרגרותיך', כלומר שלכל מקום שתלך המצוות 
מלוות אותך, כאשר העיקרון הוא שאין די באידיאלים 

ובמחשבות יפות כשאלה אינן מלוות במעשים. 

ניקח לדוגמה מצווה אחת, השבת אבדה. מסגנון הכתוב 
אפשר ללמוד שיש כאן שתי מצוות, מצוות עשה וגם 
מצוות לא תעשה הכתובה בלשון 'לא תוכל להתעלם'. 
לכאורה הייתה התורה יכולה לכתוב 'לא תתעלם', אלא 
לצוות  התכוונה  תוכל'  'לא  התורה  אמרה  שכאשר 
אותנו לעשות עבודה חינוכית ולהביא לכך שהתכונה 
הטבעית של האדם מישראל תהא כזו שבאמת לא יוכל 

להתעלם. נראה, אמנם, שיש בלשון זו גם משמעות 
של הוראה נוספת, והיא שצריך לנהוג לפנים משורת 

הדין, כך בדרך כלל אבל בפרט במצווה זו. 

אכן מצינו במסכת בבא מציעא )כ"ד, ב( דיון בנושא 
זה, לגבי המקרים שאין חיוב מעיקר הדין להשיב את 
האבדה כמו למשל כשמוצא אותה בזוטו של ים וכיוצא 
כך מחלוקת בגמרא,  נראה שיש על  בו. מלכתחילה 
ולאחר מכן יש גם מחלוקת בין הראשונים על השאלה 
האם כופים על האדם שינהג לפנים משורת הדין. אמנם 
מסתבר שכולם מודים שאין כופים על כך באותה דרך 
שכופים על אדם לשלם ולהחזיר דבר שהוא מחויב בו, 
וכשמדובר על הצורך לנהוג לפנים משורת הדין אפשר 

לכפות רק בדיבורים קשים. 

שבאמת  אע"פ  לפיה  ההלכה  כאן  מעניינת  אולם 

חיוב  אין  כאשר  גם  האבדה  את  להחזיר  וישר  טוב 

יש  לפיו  מיוחד  גדר  כאן  יש  זאת  בכל  הדין,  מעיקר 

התחשבות בנפשות הפועלות, שאם המוצא הוא עני 

ויודע שבעל האבדה הוא עשיר, שוב אינו צריך לנהוג 

לפנים משורת הדין. 

בכל אופן כדאי לתת את הדעת על מה שאומרת הגמרא 

מפני  אלא  ירושלים  חרבה  שלא   - הסוגיה  בהמשך 

שדנו בה לפי דין תורה ומסבירים שם, שהכוונה היא 

שלא נהגו לפנים משורת הדין. דברים אלה מתחברים 

למה שנאמר שמטרת המצוות היא גם להטמיע באדם 

את המידות הטובות, דבר אשר לא מתאפשר אצל מי 

שמקפיד ומדקדק בקיום הדין אך אינו משתדל לנהוג 

לפנים משורת הדין. ועל כך כבר נאמר במסכת אבות 

שהאומר שלי שלי ושלך שלך, זו מידת סדום  

סיור חוויתי עם המדריך עודד אמיתי 
וארוחת ערב בניחוח בינלאומי

להזמנות: 02.6212030, 054.3346064  
www.Scala-Rest.com | כשר בהשגחת הרבנות ירושלים

מלון מצודת דוד, רח' המלך דוד 7 , ירושלים

יום שני, כ' אלול )30.8(
ירושלים בכל החושים
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גילוידעת

שירותי  הזמינה  פרימו  משפחת    > המקרה  פרטי 
קייטרינג עבור סעודת בר המצווה של בנם. המשפחה 
וכן  הקפידה על ענייני הכשרות: מקור הבשר נבדק, 
נדרש על ידם כי הירקות יסופקו על ידי 'אוצר הארץ'. 

הוזמנו 135 מנות, במחיר שנקבע על ידי הצדדים. 

של  שאינה  משאית  לאולם  הגיעה  האירוע  ביום 
הקייטרינג, אשר הביאה את כלי האוכל: צלחות, סכו"ם, 
כוסות וקערות הגשה. כאשר ראה התובע שהכלים לא 
הגיעו מן הקיטרינג עצמו, יצר קשר עם הנתבע, וביקש 
לברר האם יש הכשר לחברה המשכירה את הכלים. 
הנתבע השיב לו שנדמה לו שיש לחברה הכשר. לבסוף 
התברר שאין לחברה הכשר, והיא משכירה את הכלים 

גם לאירועים ללא השגחת כשרות.

התובע טוען שהזמין קייטרינג כשר למהדרין, וקיבל 
ארוחה בכלים לא כשרים. לטענתו, מאז האירוע הוא 
מתבייש להסתכל בעיניים של האורחים, אשר סמכו 
עליו בלא שאלות. היו שם גם רבנים ותלמידי חכמים, 
שהניחו שניתן לסמוך על הכשרות שהוא מביא. על 
כן הוא דורש השבה של כל העלות של האירוע, וכן 

פיצוי על עוגמת הנפש. 

הנתבע טען שלא ידע שלחברה ממנה הזמין את הכלים 
אין הכשר, והוא מצטער. הוא ניסה להגיע להסדר עם 

התובע, אך זה סירב. 

פסק הדין <  ברור לכל, שאין להגיש אוכל בכלים שאין 
ודאות שהם כשרים, אך עובדה זו אינה משליכה בהכרח 
על דין האוכל. מסקנת ביה"ד הייתה שבדיעבד האוכל 
היה כשר, וגם אילו היה אסור, חומרת האיסור מדרבנן, 

זאת מטעמים שמקוצר היריעה לא ניתן לפרטם. 

המשנה קובעת שהמוכר בשר איסור לחברו 'מה שאכלו 
ויחזיר להם דמים'. דהיינו שאם הדבר התגלה  אכלו 
לאחר שאכל הקונה את הבשר - המוכר צריך להשיב 
את הדמים. הרמב"ם, וכן השו"ע )חו"מ רל"ד, ג'( סייגו 
וכתבו שכך הדין דווקא כשהמדובר באיסור דאורייתא 
'אבל המוכר לחברו דבר שאיסורו מדברי סופרים... אם 

אכלם אכל, ואין המוכר מחזיר לו כלום'.

בנדון דידן, במבט ראשון היה ניתן לומר שכיוון שבדיעבד 
לא היה איסור אכילה באוכל, וגם אם היה, היה זה איסור 
דרבנן בו בעל הקייטרינג פטור מלהשיב, אך עיון נוסף 
מוביל להכרעה שיש להשיב חלק מן התשלום, וזאת 

מחמת מספר שיקולים:

כשרות מהדרין היא דרישה בעלת שווי כספי < הש"ך 
הסביר, שבאיסור דרבנן אין צריך להשיב את הדמים, 
משום שעל פי קביעת חכמים, איסור דרבנן אינו משנה 
את ערכו של החפץ, ולכן אין צריך להשיב את הסכום 
קטגוריות  יוצר  הציבור  אם  זאת,  לעומת  ששולם. 
חדשות המשפיעות על מחיר המוצר ללקוח, אין סיבה 
לשלם יותר משווי המוצר. דרישה ל'מהדרין', משנה 
את מחיר המוצר כמו מרכיב אחר במוצר, ועל כן אין 
סיבה שלא להשיב לפחות את הפער שבין 'מהדרין' 

לאוכל בכשרות רגילה. 

הנאת האירוע נפגמה < לדעת המהרי"ט אלגזי, באיסור 
דרבנן יש לשלם את התשלום המלא, כיוון שהאוכל 
נהנה בשעת האכילה כאילו היה אוכל כשר. אולם כאן 
כיון שהתובע ידע שיש בעיה, ליבו נקפו במהלך האירוע 

והרי נפגמה הנאתו. הוא הזמין מהדרין על מנת שליבו 
לאנשים,  מגיש  הוא  אותו  האוכל  בדבר  שקט  יהיה 

ובפועל לא זכה לאותה שלוות נפש עבורה שילם. 

ניהול האירוע לקוי < בנוסף, בדברי הרמב"ם הקובע 
שבאיסור דרבנן אין חובה להשבת התשלום, מדובר 
בעסקת מכירה פשוטה. כיוון שהקונה קיבל את המוצר 
שחפץ בו, ונהנה בו הנאת הגוף, ככל מוצר אחר, אין 
קייטרינג  בשירותי  מאידך,  התשלום.  להשבת  חובה 
התשלום אינו עבור ערכו של המוצר בלבד, אלא על 
ניהול האירוע. בענייננו ניהול האירוע בהיבט הכשרותי 
לא נעשה כפי הנדרש, ובפרט נעשה שימוש בכלים 

שאינם כשרים. 

הנתבע  את  לחייב  שיש  קבע  הדין  בית  כן,  כי  הנה 
סכום שישקף את הפער שבין הזמנת אירוע 'מהדרין' 
לבין אירוע שבכשרות רגילה, ושגם ייקח בחשבון את 

הליקויים הלכתיים בנושאי כשרות  

ערך: הרב סיני לוי.

במסגרת מצומצמת זו, הבאנו רק תמצית הדברים. את פסק 
הדין המלא ניתן לקרא באתר רשת בתי הדין ארץ חמדה 

www.eretzhemdah.org/beitdin- גזית

שאלות וסכסוכים לבירור הלכתי אפשר לשלוח ל: 
gdaat@pisrael.com

בשמחות
הרב משה ארנרייך - אב"ד ארץ חמדה גזית

שורתהדין

גילויחדש
פרס החינוך

ביום שני האחרון תתקיים טקס הענקת פרס 'המחנך 
למופת' תש”ע של המכללה האקדמית ליפשיץ ע”ש 
של  הראשי  רבה  זצ”ל,  משאש  שלום  רבי  הרה”ג 

ירושלים לשעבר. הפרס הוענק ל: ד”ר צבי גסטוירט, גב’ גלדיס לרר והרב ד”ר וולס גרין.
יו”ר ועדת החינוך של הכנסת, ח”כ זבולון אורלב, נשא דברים הקשר לחשיבות החינוך לזהות יהודית: 
“החינוך הציוני דתי נותן את הערובה  הממשית להמשך קיומו של העם היהודי. הוא המחסום 
בפני  ההתבוללות שמכלה אותנו יותר מהצוררים. גם בארץ יש לחשוש מפני ההתבוללות, החינוך 
היהודי בבתי הספר הממלכתיים בישראל, ובכל בתי הספר בעולם היהודי הוא תחום שלצערנו 

מדינת ישראל זנחה אותו ולא נתנה לו את תשומת הלב הראויה”. 

צדקה תציל ממוות
יובל בן אנט נחמני זקוק בדחיפות להשתלת כליה. מי שיכול לסייע בתרומה במימון ההשתלה 

נא להתקשר לטלפון: 050-9028472.

התחייבות לשנתיים

רועה צארועה צארועה צאן למשימה לאומית בגליל

דרוש∫ 

דרישות∫

∞μ≤≠∂∂±≥¥∞∑

לפרטים∫
∞μ∞≠∑π∑μ∞¥∞

להשכרה
אולם ∞≥± מ¢ר
למשרדים או
שימוש אחר

בגבעת שאול 
ירושלים
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שאלה <  ימי חודש אלול כבר החלו, ועמם ייסורי המצפון 
הקבועים שלי. אתמול שמעתי שיעור על חשיבותה 
של החזרה בתשובה, ואולם עלי להודות שזה מספר 
שנים אני לא מצליח לחלץ את עצמי ממספר חטאים 
קבועים, כיצד עלי להתמודד עם מציאות זו שהכישלון 

הוא כבר חלק מחיי?

תשובה < חז"ל מלמדים אותנו ש'כל העושה דבר עבירה 
ומתבייש בה מוחלין לו על עוונותיו'. לכאורה , דברים אלו 
תמוהים, הרי כולנו למדנו שכל תהליך החזרה בתשובה 
מלווה במספר תהליכים הכרחיים: חרטה, עזיבת החטא, 
וידוי וקבלה לעתיד. אדם הרוצה לשוב בתשובה שלמה 
לפני בוראו, חייב להוכיח את רצינות כוונותיו, לא ניתן 
להזיל דמעות של צער על החטא, ובד בבד להמשיך 

להיות אדוק בחטא כבעבר.
תשובה אמיתית צריכה להיות מלווה גם בקבלה לעתיד. 
גורם לנפשו, ע"י  רק אדם שמבין את הפשע שהוא 
חטאיו, ימנע ככל האפשר ממעשים מעין אלו בעתיד. 
איננו  אמיתי,  שינוי  עצמו  על  לקבל  מוכן  לא  אדם 

רציני דיו.
אכן, לאור כך, מצוקתך ברורה ומובנת, אך האמת היא 
איננה כך. נחזור למאמר חז"ל בו פתחנו - 'ומתבייש בה'. 
חז"ל אינם מתארים בפנינו אדם ששב כבר בתשובה 
שלמה, ההיפך הוא הנכון, מדובר באדם שממשיך עדיין 
בחטאיו, אך בד בבד הוא מודע לפגם אותו הוא גורם 
ומתבייש בכך. על אדם זה אומרים לנו חז"ל 'מוחלין 

לו על עוונותיו'.
מה חשיבותה של אותה בושה?

הבושה מבררת לאדם את מצבו האמיתי. אדם שמתבייש 
במעשיו מוכיח לעצמו שנפשו עדיין לא שרויה כל כולה 
בחטא. הנפש עדיין חשה כי המעשים אינם מתאימים 
לשורשה, וישנה התקוממות פנימית כנגד מעשים אלו. 
מתוך שאלתך ניכר הכאב שלך מהחטא, וזה כשלעצמו 
דבר גדול מאוד. אם היית שרוי ממש בחטא לא היית 
חש כלל אי נוחות ממעשיך. במובן הזה כבר נמחלו לו 
עוונותיו, משום שהשאיפה שלו והרצון שלו הם להיות 

במקום גבוה בהרבה.
אתן לך משל שיעזור לך להבין רעיון זה. תאר לעצמך 
שבשעות  ספק  אין   - בצואה  אותו  שמרחו  אדם 
ויתבייש במצבו.  נוראי,  ירגיש סרחון  הראשונות הוא 
אולם, אם נשאיר על אותו אדם את הצואה לאורך זמן 
הוא יתרגל למצבו, ולאחר זמן לא יחוש כלל בסרחון. 
ברור לנו, שמצבו של הראשון עדיף בהרבה, הוא טרם 

איבד את טבעיותו, הוא עדיין רגיש למצבו.
כך גם ממש לגבי החטא. דע לך שאתה כבר נמצא 
בתהליך של חזרה בתשובה. אמנם, טרם זכית להשלימו, 
אך אם תחשוב על הדברים באופן הזה יקל עליך לעשות 
את הצעד הבא. אם תסתכל על עצמך, ככישלון, לא 

תוכל להתקדם לשום מקום.
אתה בודאי שואל מדוע, אם כן, אתה ממשיך לחטוא. 
יצרים,  יש  לכולנו   - בתכלית  פשוטה  לכך  התשובה 
לכולנו יש תאוות, ולא תמיד אנו מצליחים לנצח יצרים 
אלו. אסור לנו להשלים עם מציאות של כניעה ליצר, 
אך בכל מקרה עלינו לחפש את נקודת האור שתעזור 

לנו להיחלץ מהמצר.
בהצלחה  
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בשבת האחרונה סגרנו 'שבת שמירות' כל הפלוגה בבסיס. 
סה"כ היה סבבה, שמרנו שלוש-תשע, הדתיים התנדבו 
לשמור בלילה כדי שיוכלו להיות בתפילות, החילוניים 
התנדבו לשמור בתפילות כדי שיוכלו לישון בלילה, ובסך 

הכל, עולם כמנהגו נוהג.
הגיע תורי לשמור. שוב שמו 
מעצבנת  הכי  בעמדה  אותי 
בבסיס. במקום מרוחק ולבד, 
כשהאיום המרכזי הוא נפילה 
מנסה  אתה  ח"ו,  מהמגדל 
להעביר את שלוש השעות 
בלילה  לחמש  שתיים  בין 
בלי להירדם. על פי הנהלים, 
אחת  פעם  לעלות  עלינו 
בשעה לבדיקה בקשר. תמיד 
הקפדתי על נוהל זה, סוף סוף 
אם הקשר לא עובד בשביל 

מה שמתי אותו על הגב. גם הפעם לא תכננתי לחרוג 
ימי הסליחות התחלתי לחשוב  ממנהגי, אלא שברוח 
פעמים. 'מה הבדיקה הזאת מועילה, ממילא שום דבר 
לא יכול לקרות כאן', אומר לי כמין אראל קטן בדמותי 
הלבוש בקיטל. 'חודש אלול התחיל, הגיע הזמן להפסיק 

עם הדבר המטופש הזה', הטעים. 
עוד לפני שהספקתי להוריד את המע"ד )השפופרת של 
הקשר( צץ לו מתחת לכותפת השמאלית מלאך אחר. 
לבושו חאקי, על כתפיו דרגות מתכת, ובפיו פקודה שאינה 
פנים.  לשני  משתמעת 
הלומדעס.  עם  "תפסיק 
לציית  ועליך  חייל  אתה 
לפקודות ולנהלים. גם אם 
אינך מבין את הפקודה, 

יש מאחוריה סיבה". 
הצדעתי בהכנעה, והרמתי 
מחדש את המע"ד, ומלאך 
שוב.  הגיע  הקיטל 
החזרתי פני ונאלמתי דום 

הדרגות.  מלאך  מול 
המשכתי,  כך 

ל  פ ל פ מ
הבדיקה  לנוהל  הציות  חובת  בשאלת 
בקשר כל אותו הלילה, עד שבא לפני חברי 
ששובץ לשמירה של חמש עד שמונה 
וטפח לי על הכתף כאומר לי: 'הגיע זמן 

קריאת שמע של שחרית' 

גם הפעם לא תכננתי 
לחרוג ממנהגי, 
אלא שברוח 

ימי הסליחות התחלתי 
לחשוב פעמים

חיילים ובנות שירות המעוניינים לשתף את קוראי גילוי דעת 
בחוויות מהשירות, מוזמנים לשלוח ל: 

gdaat@pisrael.com

פרויקט בלעדי מסוגו ≠ תקליטור ללימוד גמרא מקיף ומעמיק 
 Æעם פירושים ופרטי השתלשלות הפסיקה

הלכה ברורה∫ חיבורו של הראי“ה קוק זצ“ל על הגמרא¨ המכיל 
Æאת פסקי ההלכה מאת הרמב“ם¨ השו“ע ועוד

בירור הלכה∫ פירוט כל השתלשלות הסוגיה¨ מן המקורות דרך 
Æהראשונים ועד פסק ההלכה¨ על ≥≥ מסכתות

התקליטור כולל¨ מפתח הלכתי מפורט של מעל ∞∞∞¨∞≥ ערכים 
ומנוע חיפוש ידידותי ומתקדם°

הלכה ברורה ובירור הלכהגמרא לומדים עם המאגר הממוחשב של 
פרויקט בלעדי מסוגו ≠ תקליטור ללימוד גמרא מקיף ומעמיק

 Æעם פירושים ופרטי השתלשלות הפסיקה

ממממממממממגמרררארררררררררררררררראראא̈¨  הההההמהמהמהמהמהמהממממכככיחיבורו של הראי“ה קוק זצ“ל על ה ה הלכה ברורה∫ 
Æאת פסקי ההלכה מאת הרמב“ם¨ השו“ע ועוד

גמרא לומדים עם המא
לרא לומדים עם המאאגר הממוחשב של 

חשאגר הממוחשב

°¯Â¯·
מבצע 
היכרות°

₪ ∂µπ במקום

₪ ¥¥π רק

לפרטים ולהזמנות    טל∫ ∏∏µ∞∞≥π≠≥∞   הוצאת מכון הלכה ברורה בראשות הרב אריה שטרן שליט“א
hb@netvisionÆnetÆil דוא“ל לפרטים∫ 
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  יאיר דגן

עד גיל עשרים וארבע גדלתי בבית תשובה 
שהיה רחוק מהדת. התגייסתי לצבא 
פיקוד.  תפקידי  במספר  ושימשתי  קרבית,  ליחידה 
שלפני  הטבע,  להגנת  בחברה  עבדתי  הצבא  אחרי 
כמעט חמישים שנה לא הייתה מה שהיא כיום, ותוך 
כדי חיפוש עצמי הגעתי למסקנה שאני צריך ללמוד 
על יהדותי והלכתי ללמוד במרכז הרב. אז לא היה את 
כל העולם המפותח שיש היום של תנועות תשובה, 
נפגשתי עם הרב הראשון של נהריה, הרב אהרון קלר, 
ששלח אותי למרכז הרב, ובשל כך זכיתי ללמוד אצל 

הרב צבי יהודה קוק זצ”ל.

היינו מכון מאיר  יוה”כ  מלחמת  אחרי 
יוצאי  אנשים  של  קבוצה 
קיבוץ משמר השרון, הבאנו את הרעיון הזה של שיבה 
ליהדות ברוח הרב קוק, והקמנו את המוסד מכון מאיר 
שהיום היקף הפעילות שלו הרבה יותר רחב מכותלי 
המוסד עצמו. היום מכון מאיר זה מותג. לפני שלושים 
ושש שנים היינו היחידים שהביאו את הבשורה של 
הרב קוק על תשובה מאהבה, וברוך ה’ מאז ועד היום 
עברו במכון מאיר אלפים רבים של תלמידים. היום 
ב”ה המכון הוא ספינת הדגל של הציבור הדתי ציוני 

מבחינת השיבה ליהדות.
יש לנו היום מספר תוכניות לימודים במכון באמונה 
ובגמרא, ויש גם מספר לא מבוטל של בחורי ישיבה 
שרואים בבית המדרש את המקום שלבם חפץ ללמוד 

בו. 

כאילו מקצה לקצה  הזו  התחושה 
מוביל  החרדי  הציבור 
את עניין התשובה היא סטיגמה. אני רוצה להרגיע 
ולומר שרוב רובו של העם מאמין שהדרך של הציבור 
הדתי לאומי, שמכבד את המדינה, היא הדרך הנכונה. 
יש פה ושם כמה אנשים שחוזרים בתשובה לציבור 
החרדי. הציבור החרדי מחזיק עדיין בתפיסה הגלותית 
יותר, של תשובה מיראה, והציבור היום צמא לתשובה 
מאהבה. התשובה באמת של עם ישראל, תהיה בדרך 

של הרב קוק - באהבה ובאמונה. 

הורי קיבוצניק  בבית  שקיבלתי  החינוך 
של  ערכי,  חינוך  היה  ובקיבוץ 
נאמנות ואחריות - אם זה בעבודה ואם זה במדינה. 
ערכים שהלוואי על כולנו להגשימם. הורי היו אנשי 
אמת, שחינכו אותנו לחיי עמל כפיים ואמות מוסר 
גבוהות. כל הערכים האלו קניתי בבית הורי והם חלק 

ממני.

אל תשכח את פולקע... ערוץ אסי וטוביה 
מתוך  נולד  לילדים  מאיר 
הבנה שניתן להגיע לכל בית בארץ דרך הילדים, בין 
שהבית דתי, חרדי או לא דתי. הילדים הם הדבר הכי 
יקר להורים, וכאשר מגיע ילד הביתה מגן הילדים או 
דרך  הביתה  המסורת  את  מביא  והוא  הספר,  מבית 
פרשת שבוע, החגים והמועדים, אין לך דבר יותר טבעי 
מזה שההורים מתקרבים גם הם למסורת כפי שאמר 

 הנביא: 'והשיב לב אבות על בנים ולב בנים על אבותם'.
אנחנו עומדים לפעמים נדהמים אל מול ההשפעה 
האדירה של אסי וטוביה. איך הם משפיעים באופן 
חיובי וחינוכי לערכי כבוד לחברים, כיבוד הורים, יושר 
ונאמנות בצורה כל כך טבעית, ובאמת יש לנו סייעתא 
מאד  גבוהות  הן  ההפקה  שהוצאות  כיוון  דשמיא. 
הגענו למסקנה שגם אלפי ההורים והילדים שנהנים 
בתרומה  הזו  לתכנית  שותפים  יהיו  הזה  מהמפעל 
סמלית. אנחנו מקווים שנוכל להמשיך ולהפעיל את 

הערוץ החשוב הזה. 

נגיעה דוכני תפילין  לו  שיש  דבר  כל 
למסורת היהודית, לתורה 
ולקירוב לבבות הוא חשוב. אין לי שום אמות מידה 
חושב  אני  האדם.  על  משפיעה  פעולה  איזו  לדעת 
שיהודי שלא הניח תפילין, והוא מסורתי ומכבד את 
הדת והוא מקיים את המצווה הזאת זה דבר חשוב מאד. 
תשאל אותי אם ככה עם ישראל יחזור בתשובה? אני 
לא יודע, הרבה דרכים למקום. כל מעשה טוב, כל מידה 
 טובה, כל נקודה טובה, מצטרפים למגמה החיובית בעם.
יש הרבה דרכים לתשובה. בשבילי תשובה זה לא רק 
להיות דתי. יהודי קם ועולה לארץ ישראל  זו תשובה, 
תשובה,  זו  המדינה  הקמת  דתי.  לא  שהוא  אפילו 
עושים  גויים  גם  תשובה.  זו  טכנולוגית  התפתחות 
תשובה. הרב קוק באורות התשובה כותב שתשובה 
קדמה לעולם - תשובה היא דבר עולמי העומד ביסוד 

כל הבריאה.

השב  תשובה לאומית    ישראל  עם 
לארץ ישראל זוהי 
קם:  ישרל   עם  קומות  בשתי  הלאומית.  התשובה 
גלויות  קיבוץ  המדינה,  הקמת  הוא  הראשון  השלב 
הינו תשובה כך כתוב בתורה, כל מקום שכתוב תשובה 
זה בהקשר של קיבוץ גלויות. מבחינה לאומית, עצם 
העובדה שאנו רואים כאן 6 מיליון יהודים מראה שאנו 
נמצאים בעיצומה של תשובה לאומית. התחזקותה 
גם  צבאית  ומבחינה  כלכלית  מבחינה  המדינה  של 
הם חלק מהתשובה הלאומית. הקומה השנייה היא 
הפנימית יותר - השיבה אל השורשים. גם שם אנו 
נמצאים בתהליך מואץ של התחזקות. רוב רובו של 
יוצאים סקרים  העם מכבד את המסורת. מדי פעם 
את  הכיפורים,  יום  את  מכבד  העם  שרוב  המראים 
ואת הכשרות, מתוך שתי הקומות האלו  המועדים 

אנחנו נזכה ויתקיים בנו 'חדש ימינו כקדם'. 

והייתי אהוד ברק  הכיתה  באותה  למדנו 
קצינים.  בקורס  שלו  המפקד 
שנינו מאותו הכפר ואנו משוחחים מדי פעם. בשיחה 
שקיימנו לאחרונה, הזמנתי אותו כשישתחרר מתפקידו 

הנוכחי שיבוא ללמוד כאן במכון. 

לביאת המשיח, לבניין מצפה לישועה 
בית המקדש, לקיבוץ 
גלויות ‘ונברכו בך כל משפחות האדמה’. שתהיה שנה 

טובה לכל הקוראים ולכל בית ישראל.

 37 שנים אחרי הקמתו, מכון
 מאיר הוא מותג רציני בתחום
לקראת בתשובה.   ההחזרה 
עם שוחחנו  התשובה,   ימי 
הרב ומקימו,  המכון   ראש 
על תשובה,  על  ביגון,   דב 
ברק. אהוד  ועל  פולקע, 

עלאחדאחד

בעיצומו  מצוי  ישראל  שעם  חושב 
מאחל   > תשובה  של  תהליך  של 
ג  פ ס ש ם  י כ ר ע ה ת  א ו  נ ל ו כ ל
לישועה מצפה  ועדיין   > בקיבוץ  
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אחד מסימני הגאולה על פי הרב קוק, שהחודש מלאו 
75 לפטירתו, הוא התרבות המתעוררת לחיים של עם 
המתרחש  פי  על  לשפוט  אם  לארצו.  השב  ישראל 
בזירת התרבות הישראלית, אין ספק - הגאולה בדרך 

אלינו... 
אין ספור אפשרויות לבילוי שהוא גם מהנה וגם בעל 
ערך מוסף מציעה התרבות הישראלית, ואני כאן בכדי 

לחשוף בפניכם את המיטב.
רק השבוע, זכיתי להיחשף לאחד המופעים המרהיבים 
שהצליחה להנפיק עבורנו ההיסטוריה היהודית. למי 
שעוד לא שמע, החיזיון האור-קולי ב'מגדל דוד', הוא 
בארץ,  שתראו  מהטובים  איי-מקס,  סרט  למעשה 
פחות  לא  של  באורך  דוד  מגדל  חומת  על  המוקרן 
נושמים  מ- 150 מטר. תחת שמי הלילה השחורים, 
את האוויר הקר והצלול של ירושלים, תוכלו להיחשף 
למופע היסטורי מהפנט. בהחלט דרך טובה להתנתק 
מהיומיום, לנשום עמוק ולהיזכר לשם מה בעצם אנחנו 

רצים את מרוץ החיים - דווקא כאן.

מבריאת  ירושלים  של  סיפורה  את  מספר  החיזיון 
בעזרת  הכול  מילים.  ללא  כמעט  ימינו  ועד  העולם 
קולות ומראות. תוכלו לראות את ירושלים קמה ונופלת, 
נכבשת ונגאלת, כשאבני החומות והמבנים נמוגים לתוך 
התמונות. אחד הדברים שהדהימו אותי בחיזיון הוא 
העובדה שמישהו מאוד מוכשר ויצירתי הצליח להפיק 
מופע שמתאר חורבן ותקומה, וכל זאת מבלי להפחיד 
את הילדים. בתי בת ה-3 וחצי עדיין מתעקשת ש'כן 
כן, היא ראתה את בית המקדש. ולא, הוא לא נשרף...'. 
היוצרים הצליחו לתת לצופה את התחושה המרוממת 
שהוא לא רק נהנה, אלא גם לומד ומלמד את ילדיו 
קצת היסטוריה יהודית )מצוין לייסורי המצפון של אלו 
שהוציאו את הילדים בתשע בערב לחיזיון אור קולי 

במקום ללכת לבד, בכדי לחסוך בבייבי-סיטר(.

עם זאת, אני והחבר'ה שלצדי חשנו שלא היו מזיקים 
הסברים קצרצרים על המתרחש בחיזיון )באיזו שנה 
מדובר? תקופה? משהו?(. החיזיון 'סומך' לחלוטין על 

הידע של הצופה בהיסטוריה של ירושלים, וחבל. סביר 
להניח שרוב הצופים מאבדים את דרכם בשלב זה או 

אחר של המופע. 
מומלץ   - סילם  בסולם  כוכבים   5  - כן  פי  על  ואף 

להזמין  רצוי  ילדים,  בלי  או  עם  לפספס.  לא  ביותר. 
 לפחות שבוע מראש, אחרת, מניסיון, יאזלו הכרטיסים.

)50 ₪ לאדם(.
טלפון להזמנות: 02-6265333 
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מופע הסטורי מהפנט. החיזיון במגדל דוד

יום שני, כ’ באלול ה’תש”ע
)30.8.10(
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לגבר הקטן שלי

זו פעם ראשונה שאתה יוצא מהבית לכל כך 
ללימודים  בבוקר  יצאת  היום  עד  זמן.  הרבה 
וחזרת אחרי הצהריים, לפעמים הלכת לחבר, 
יצאת לטיול או אפילו למחנה בני עקיבא - שבוע 

מחוץ לבית.

השבוע ממש עזבת את הבית. משהו נצבט לי 
בלב, איך אתה אורז הכל בצורה כל כך מסודרת, 
ספרים, בגדים, מצעים ואפילו את האייפוד עם 

כל מערכת המוזיקה לקחת איתך. 

לכל אורך הדרך תמכתי ועודדתי אותך להגיע 
לישיבה טובה, אבל רק עכשיו אני מבינה כמה 
זה משמעותי לי המרחק. שאלתי אותך לא פעם 
אחת ולא פעמיים, הרי לא חסרות ישיבות טובות 
אז למה  בירושלים,  כאן במרכז הארץ, אפילו 
פתאום  אם  יקרה  מה  הרחוק?  לדרום  ללכת 
שישיבה  לי  להסביר  ניסית  טוב?  תרגיש  לא 
לא בוחרים לפי מיקום אלא לפי סוג הישיבה 

ועוד סיבות.

אבל יותר משזה יהיה קשה לך, זה יהיה קשה 
לי, מה אני אעשה כשאתה לא תרגיש טוב, איך 
יראה הבית כשאתה לא כאן באופן קבוע? אני 
כבר לא יכולה לחכות שתחזור. אמרת לי שיש 
כאלה שנשארים כל אלול בישיבה. בטלפון נתתי 
לזה לעבור ולא התייחסתי אבל זה נראה לי המון 
זמן. אולי בשיעורים היותר גבוהים, אבל לך זו 

פעם ראשונה שאתה יוצא מהבית בכלל...

שתשתלב  מקווה  אני  שלי,  טוב  ילד  בקיצור 
טוב בחיי הישיבה שתסתדר עם שעות הלימוד 
הרבות, שתתגבר על המרחק, שתהיה תלמיד 
הללו,  המילים  צמד  של  הפשוט  במובן  חכם 
ושתמיד יהיה בך את אותו ברק וצימאון לידע 

והשתפרות בכל מה שאתה עושה.

אוהבת אותך וממש מתגעגעת,

)אם הייתי כותבת את המכתב בעיפרון אז כאן 
הדף היה מתרטב מדמעה(.
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חששות ו'פרפרים בבטן' ערב היכנסו של ילד לבית 
הספר הם מובנים ואף מוצדקים. גם כשמדובר 
בילדים גדולים יותר, שאין שאלה בנוגע לבשלותם 
וכמה  כמה  אחת  ועל  והרגשית,  הקוגנטיבית 
כשמדובר בילדים צעירים ופחות בשלים. מעבר 
לדרישות הבשלות הקוגניטיביות והגרפו-מוטוריות 
הכרוכות במשימה של רכישת הקריאה והכתיבה, 
סביבת הגן שונה באופן מהותי מהסביבה הבית 
הספר  בתי  לרוב  בדברי  מכוונת  )אני  ספרית 
הגדול  הקושי  דעתי  ולעניות  ה'סטנדרטיים'( 

בהסתגלות לבית הספר נעוץ בשינוי זה. 

עיקרו של השינוי הוא בפרידה חלקית מעולם 
המשחק, שהוא זה הממלא שעות רבות מהיום 
בתקופת הגן. במשחק, ובעיקר במשחקי דמיון, 
הילד מביא לידי ביטוי באופן אקטיבי חלקים רבים 
בתנועה  כלל  בדרך  כרוך  המשחק   - מאישיותו 
ובתקשורת  והחשיבה  הדמיון  בהפעלת  פיזית, 

בינאישית. 

במשימות הלמידה לעומת זאת, גם אם הן נעשות 
באופן חוויתי יותר, ישנו צמצום במידת המעורבות 
האישיות  חלקי  ובהיקף  הילד  של  האקטיבית 

הבאים לידי ביטוי.  

על כן, לצד האתגר וההתרגשות המסוימת שהילד 
יכולותיו  בו  )במצב  הלמידה  במשימות  מוצא 
תקינות והוא מצליח ומתקדם(, ישנה גם חוויה 
של צמצום בשל היעדר הביטוי של חלקים רבים 

מאישיותו. 

כיוון  במציאות  'לרפד'  קשה  הזה  השינוי  את 

מהגן  המעבר  של  מהותו  בעצם  נעוץ  שהוא 
לבית הספר. 

ישנם בתי ספר שנותנים בכיתה א' מקום נרחב 
יותר למשחק , מתוך מודעות לקושי של הילד 
במעבר החד הזה. אם בית הספר בו הולך בנכם 
ללמוד הוא כזה, מה טוב. אם לא, מה שכן ניתן 
לעשות הוא להיות מודעים למעבר החד הזה בו 

נתון הילד, ולנסות לאפשר לו לדבר על השינוי. 

הדיבור על כך יכול להיעשות דרך השוואות בין 
לו  חסר  מה  על  שאלות  דרך  הספר,  לבית  הגן 
מהגן, למה הוא מתגעגע בגן וכדו'. שיח כזה עם 
הילד יאפשר לו לעבד את חווית השינוי, עיבוד 
שעשוי לרכך את עוצמת הקושי והכאב על מה 

שאבד לו. 

בנוסף לכך, כדאי לעודד את הילד לנצל את שעות 
אחים  עם  דמיון  למשחקי  כזמן  הצהריים  אחר 

וחברים.  

לבסוף, אני רוצה לחזור אל הדברים היותר ברורים 
והגרפו- הקוגנטיביות  המיומנויות   - ומובנים 

מוטוריות הנדרשות לרכישת הקריאה והכתיבה. 
סביב המיומנויות הללו כדאי לכם כמובן להיות 
אין  שלבנכם  לוודא  בכדי  הדופק'  על  'יד  עם 
לב לקשיים,  קשיים מיוחדים. אם אתם שמים 
שתפו בראש וראשונה את המחנכת ואם גם היא 
מתרשמת שיש צורך, פנו אל הגורמים המתאימים 
לבקשת עזרה - ריפוי בעיסוק במקרה של קשיים 
קשיים  של  במקרה  מתקנת  והוראה  בכתיבה, 

בקריאה או בחשבון.  

גילוילב

הורים המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

שלומית איתם
פסיכולוגית קלינית

מומחית בטיפול בילדים ובמבוגרים
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שאלה:
לבננו ימלאו 6 אחרי החגים, והוא עומד להתחיל בשבוע הבא את כיתה א'. כיוון שהוא צעיר יחסית 
לבני המחזור שלו ולא היה ברור לנו שהוא בשל דיו, התלבטנו במהלך השנה האם להשאירו שנה 
נוספת בגן. בסופו של דבר, בהמלצת הגננת ופסיכולוגית הגן החלטנו שהוא כן יתחיל השנה את בית 
הספר. עכשיו, רגע לפני, שוב עולים החששות מפני המעבר שלו לבית הספר. אנו פוחדים שההחלטה 
שקיבלנו אינה נכונה, ושהדרישות שבית הספר יציב בפניו יתפסו אותו בלתי מוכן. איננו חושבים 
לחזור בנו מההחלטה, כיוון שכבר הכנו אותו לכך שהוא מתחיל ללמוד בביה"ס והוא מחכה ומתרגש, 

אך היינו רוצים לדעת כיצד אנו יכולים 'לרפד' בעבורו את הכניסה לבית הספר.

תשובה:



גילוידעת
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דעתילדים
ריבוע קסם והגיון
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שבוע 
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תשובות שלחו למייל: yeladim@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. בין הפותרים נכונה יוגרלו פרסים. בהצלחה!
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"הגדולה שבמהפכות - מהפכה שבלב"

בה
שו

ת
לה

פי
ת

קה
צד

הרב משה צבי נריה זצ"ל

דבריו של הרב נריה לקוחים מתוך הספר 'מן הפנקס הפתוח' בהוצאת ידיעות ספרים. תורה לעורכת הספר, צלה בר-אלי.
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